

骆飞,耿建华\*,邹作伟,洪浩,赵卫强,郑容.重建算法对SPECT空间分辨力的影响[J].中国医学影像技术,2014,30(1):130~135

## 重建算法对SPECT空间分辨力的影响

### Impact of reconstruction algorithm on spatial resolution of SPECT

投稿时间: 2013-09-20 最后修改时间: 2013-11-09

DOI:

中文关键词: [体层摄影术](#), [发射型计算机单光子](#), [重建算法](#), [分辨力](#), [影响因素](#)

英文关键词: [Tomography](#), [emission-computed](#), [single-photon](#), [Reconstruction algorithm](#), [Resolution](#), [Influencing factors](#)

基金项目:

作者	单位	E-mail
<a href="#">骆飞</a>	<a href="#">北京协和医学院 中国医学科学院肿瘤医院核医学科, 北京 100021</a>	
<a href="#">耿建华*</a>	<a href="#">北京协和医学院 中国医学科学院肿瘤医院核医学科, 北京 100021</a>	<a href="mailto:gengjean@163.com">gengjean@163.com</a>
<a href="#">邹作伟</a>	<a href="#">北京协和医学院 中国医学科学院肿瘤医院核医学科, 北京 100021</a>	
<a href="#">洪浩</a>	<a href="#">北京协和医学院 中国医学科学院肿瘤医院核医学科, 北京 100021</a>	
<a href="#">赵卫强</a>	<a href="#">北京协和医学院 中国医学科学院肿瘤医院核医学科, 北京 100021</a>	
<a href="#">郑容</a>	<a href="#">北京协和医学院 中国医学科学院肿瘤医院核医学科, 北京 100021</a>	

摘要点击次数: 220

全文下载次数: 18

中文摘要:

目的 探讨重建算法对SPECT断层成像分辨力的影响。方法 采用Siemens Symbia T SPECT机,对长轴分布5条线源的椭圆柱分辨力模型进行成像。选择Hann和Butterworth 2种滤波反投影法(FBP),每种窗函数各选择3种截止频率;Flash 3D和有序子集最大期望值(OSEM)法2种迭代法,各选择5种平滑函数;分别对图像进行断层重建。以线源半高宽(FWHM)代表重建图像的分辨力,计算5条线源6个层面上的径向、切向和轴向FWHM,并行多元线性回归分析。结果 FBP重建中,FWHM随窗函数截止频率增大而变小;同一截止频率下,Butterworth重建图像的FWHM小于Hann。迭代法中,FWHM随平滑函数核宽度增大而变大;Flash 3D和OSEM法重建图像径向及切向FWHM差异无统计学意义,而轴向Flash 3D图像的FWHM显著小于OSEM。结论 重建算法及参数设定对断层图像分辨力的影响较大,应根据临床需要和经验适当选择。

英文摘要:

**Objective** To investigate the impact of reconstruction algorithm on spatial resolution of SPECT. **Methods** Imaging of an cylinder resolution phantom was performed using Siemens Symbia T SPECT equipment with parallel hole low-energy high-resolution collimator. In long axis direction of the resolution model, there were 5 parallel line sources. The acquisition condition was contour with step and shoot mode. All acquisitions were reconstructed using both filtered back projection (FBP) and iterative method, including Hann and Butterworth in three cutoff frequencies, Flash 3D and ordered subsets expectation maximization (OSEM) 2D in five Gaussian kernel function widths. The reconstructed images with different algorithms and parameters were analyzed. The resolution of line resolution spread function was evaluated by full width at half maximum (FWHM) value. Then FWHM values of 5 line sources in 6 different sections were calculated tangentially, radially and axially. Statistical method of multiple linear regression was used to analyze the impact of different reconstruction algorithms and parameters. **Results** FWHM values for FBP reduced with the cutoff frequencies increased, the higher the cutoff, the better the resolution. In the same cut-off frequency, FWHM of Butterworth was smaller than that of Hann, and statistical differences were found between the two methods. In iterative method FWHM increased when Gaussian kernel function widths increased. No statistical difference of FWHM between Flash 3D and OSEM algorithm in radial and tangential resolution, whereas axial FWHM of Flash 3D was statistically smaller than that of OSEM algorithm. **Conclusion** Reconstruction algorithm has great impact on spatial resolution of SPECT. The algorithm and parameters should be appropriately selected for clinical practice.

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

您是第6270200位访问者

版权所有:《中国医学影像技术》期刊社

主管单位:中国科学院 主办单位:中国科学院声学研究所

地址:北京市海淀区北四环西路21号大猷楼502室 邮政编码:100190 电话:010-82547901/2/3 传真:010-82547903

京ICP备12000849号-1

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计